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Contestarà l’honorable consellera a la qüestió que s’ha 
plantejat .

Quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Señor Rovira, usted en la etapa anterior fue director gene-
ral de recursos humanos en la conselleria de educación, y creo 
que además también ocupó también algunos otros cargos en 
alguna dirección territorial. O sea, que por lo visto experiencia 
en la administración tiene, porque yo, después de escuchar 
su intervención y sobre todo la pregunta, pensé: este hombre 
nunca ha pisado un despacho de la ciudad administrativa, 
porque no sabe nada. Porque, insisto, venir aquí a plantearme 
cuestiones que son de fondo de un recurso que tendremos 
que sustanciar sinceramente me parece bastante ridículo.

Pero, mire, yo le voy a contestar y le voy a hablar, sí…, y 
sobre todo, venir aquí ustedes a acusar de nombramientos 
y de designaciones directos . Mire, en estas oposiciones…, si 
le interesa porque igual lo único que le interesaba era seguir 
hablando del tren de Bejís, pero da igual . Seguramente el 
fondo no le interesa, señora Rovira, pero yo, por respeto a 
los diputados y diputadas de las Cortes, yo lo voy a explicar .

En estas oposiciones se ofertaron cinco plazas y, después, 
tres más que habían quedado desiertas de un concurso 
anterior, ocho. Se presentaron 31 aspirantes. De esos 31 
aspirantes, uno quedó fuera porque no presentó la docu-
mentación que se solicitaba. Al final del concurso-oposi-
ción pasaron 16 personas . Como suele ocurrir en todos los 
procesos, en todos, que, si usted recuerda su época en la 
administración debería saberlo, siempre hay una parte que 
los aspirantes que recurren porque no están de acuerdo ni 
con las baremaciones, o no están de acuerdo con el tipo de 
convocatoria, o con las bases o no están de acuerdo con la 
valoración de las preguntas y también recurren .

En este caso, se recurrió. Dos de ellos recusaron al tribu-
nal por las cuestiones que usted ha dicho, que no justifica-
ron, que el tribunal rechazó porque la imputación de amistad 
y de haber preparado trabajos conjuntamente no lo acredi-
taron de ninguna forma, y por eso fue rechazada, y también 
tenemos pendientes recursos de alzada sobre el fondo y 
que impugnan también la valoración que se hizo tanto en la 
fase de concurso como en la fase de examen. Esos recur-
sos están pendientes de resolución. Acudirán a la vía admi-
nistrativa y, si no, como usted debería de saber, la Sala de 
lo Contencioso-Administrativo fiscalizará la decisión admi-
nistrativa. Por tanto, los derechos de los opositores en un 
sistema garantista como el nuestro están plenamente asegu-
rados . Esa es la realidad .

Y le recuerdo además otra cosa. El 99 % de las resoluciones 
dictadas en materia de procesos selectivos son confirmadas 
por la Sala de lo Contencioso-Administrativo, lo cual da lugar 
a una conclusión, que hay mucho rigor en los tribunales.

Pero mire, insisto, ustedes lo que siempre intentan es utilizar 
cualquier materia y, en este caso, una materia propia de un 
recurso siempre para intentar buscar la máxima rentabilidad 

política. Siempre, por supuesto, en base a manipulaciones y 
a mentiras. Y ese es el imaginario que ustedes han creado, 
mentir para intentar sacar la máxima rentabilidad política. 
(Aplaudiments)

Pero yo le digo una cosa, voy a darle dos datos para que 
retengan su imaginario, señor Rovira .

Mire, en los en los diez últimos años de gobierno del 
Partido Popular, ¿sabe cuántas plazas convocaron uste-
des? 103 plazas en diez años. ¿Sabe desde 2015 al 2022, 
en siete años, cuántas plazas hemos convocado? 10.400 
plazas, 10.400 plazas. Y con una diferencia muy importante: 
nuestras políticas en materia de selección y de acceso a la 
función pública están basadas en el principio de igualdad, 
mérito y capacidad, y las de ustedes estaban basadas en el 
artículo 8, procedimiento por urgencia, opaco y en el enchu-
fismo. Esas eran sus políticas.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Esa era su materia de selección . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, continuarem amb les preguntes, ara, la 1.483, 
que formula el diputat Francisco García Latorre, del Grup 
Parlamentari Compromís, al conseller d’economia sosteni-
ble sobre la planta de bateries elèctriques de Volkswagen 
a Sagunt i les actuacions per a avançar cap al desenvolupa-
ment de l’hidrogen verd . (Veus)

Contestarà l’honorable conseller d’economia sostenible . 
(Veus)

Tinc una transcripció incorrecta, sobre hidrogen verd. Perdó, 
però m’han passat una nota que no era la correcta.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor García Latorre:

Gràcies, senyor president .

Conseller, hui venim a parlar d’un tema que jo crec que 
importa, i molt, als valencians, canvi climàtic i canvi de 
model energètic.

El canvi climàtic jo crec que ha quedat clarament eviden-
ciat per part de la comunitat científica com un dels principals 



Número 126  ¦  27-10-2022 Pàg. 7019

reptes i problemes que va afrontar la humanitat i, com no, 
els valencians i les valencianes .

Segons apunta l’informe del Grup Intergovernamental d’Ex-
perts sobre el Canvi Climàtic, l’escalfament global del 
sistema és inequívoc i va a tindre…, no, ja té una clara influ-
ència sobre les persones . I el País Valencià, sobretot pel 
posicionament geogràfic que tenim, s’enclava en un terri-
tori especialment vulnerable, ja bé siga per l’augment de 
les temperatures, pels efectes de la desertificació, la pujada 
del nivell del mar o, en este cas, episodis extrems, com hem 
viscut, de calor o de foc i de tempestes.

Per fer front a tota esta situació fa falta promoure accions i 
iniciatives innovadores i efectives, i, efectivament, el govern 
valencià les està duent a terme . Recentment, la conselleria 
d’agricultura, Mireia Mollà, va presentar la ruta del biogàs, 
una iniciativa –crec– pionera a nivell de l’estat espanyol, i, a 
més a més, que duia implícita la construcció de cent plantes, 
la inversió de més de cinc-cents milions d’euros, i la creació 
de tres mil llocs directes, una iniciativa molt important; igual 
que la creació de comunitats energètiques locals, que, com 
bé hui la nostra síndica també ha dit ací en la pregunta del 
president, és un dels reptes i dels punts importants que hem 
de dur endavant .

Però, és cert que, tot i que l’informe este del Ivace diu que 
cobrint tots els sostres podríem cobrir la demanda de foto-
voltaica, això també és de veres que es des del plànol teòric 
perquè realment això va a ser inviable, perquè, a la millor, si 
podem arribar a un 15 o un 20 % serà més que miracle de 
cobrir els sostres, i, per tant, cal buscar altres alternatives 
com és la de continuar en estes línies de noves mesures i de 
nous models energètics en la nostra comunitat.

Europa, i també la nostra comunitat, es troben en un 
moment important de dificultat amb els mercats energè-
tics perquè incidix en la factura elèctrica de les famílies i de 
moltes empreses i autònoms valencians . Per això, són impor-
tants les iniciatives que des de la conselleria d’agricultura 
s’han dut, i de medi ambient, s’han dut endavant, i per les 
que jo des d’ací vull agrair a la companya Mireia Mollà tot el 
que ha fet de situar-nos en eixa Agenda 2030, que crec que 
va a ser la forma de situar-nos en un futur, en este cas espe-
rançador, per al País Valencià.

La Unió Europea també ha aprovat, el darrer mes de març, 
l’estratègia REPower que pretén accelerar també la reducció 
de la dependència del gas rus en tot el que estem patint últi-
mament en la guerra a Ucraïna, i incrementar la producció, 
entre altres, de l’hidrogen verd amb 20 milions de tones per 
al 2030, una nova oportunitat que tenim els valencians i les 
valencianes de situar-nos en eixe referent de canvi de model 
energètic a nivell europeu.

En l’any 2020, també es va definir l’estratègia de l’hidro-
gen renovable, que amb el REPowerEU s’ha incrementat 
dotant de noves eines normatives, com ara el Fit for 55, 
que es fomente i s’exigisca la instal·lació, també, i subminis-
trament d’hidrogen en diversos sectors productius. Entre 
estos, els de major prioritat, s’han emmarcat en els dels 
refino, els fertilitzants, però també un sector molt impor-
tant com és el de la mobilitat, on en la part terrestre ja 
existixen productes en vehicles per poder ser utilitzats amb 
este hidrogen .

Per això, nosaltres hui preguntem a vosté com a consellera 
de la seua conselleria, quines accions s’estan implementant 
per tal d’avançar en el desenvolupament de l’hidrogen verd 
i així poder diversificar el nostre sistema i model productiu 
energètic valencià?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

La qüestió plantejada d’indubtable interés serà contestada 
pel conseller d’economia .

Quan vosté vullga.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, president

Senyor diputat, senyor García, mire, una societat avança 
quan les polítiques a desenvolupar posen les llums llargues 
i, a més a més, són transformadores. I la nostra voluntat més 
profunda és la de fer polítiques transformadores que vagen 
a les arrels de cadascun dels reptes, accions que transfor-
men profundament i de manera positiva la nostra economia, 
el sector energètic i la nostra societat, i, sobretot, com vosté 
molt bé ha dit, preservar el nostre planeta; altres, sembla ser 
que sempre han anat un poc a la contra, no?, a la contra del 
signe dels temps, o, per exemple, no se’n recorden de l’im-
post al sol? I que no ens ajuda a res, com s’està demostrant 
en el temps, perquè no es pot governar sempre pensant en 
uns poquets, s’ha de governar pensant en la majoria de la 
ciutadania, en tota la ciutadania .

Per això, nosaltres fem polítiques transformadores i pensant 
en el conjunt de la gent, polítiques transformadores i amb 
llums llargues que puguen donar resposta i anticipar-se als 
problemes, i no polítiques reactives que consisteixen en 
reparar un problema puntual .

És evident que nosaltres treballem el món de les fotovol-
taiques, l’autoconsum, l’autoconsum compartit, treballem la 
biomassa, la geotèrmia, l’eòlica, la minieòlica, podríem estar 
pensant o parlant de la quantitat de treball que hem fet en 
les energies renovables, però que ens queda molt de camí.

I vosté ens pregunta hui, concretament, sobre l’hidrogen 
verd, l’hidrogen renovable, que en 2020 comencem a treba-
llar l’Estratègia 2030, que vam aprovar al principi d’any de 
2020, i que volem estar a l’avantguarda i liderant els grans 
canvis energètics des d’una visió totalment renovable, una 
estratègia que marca el camí a fer i que ha estat elaborat 
com a este govern li agrada, de manera participativa, en allò 
que a mi sempre m’ha agradat dir, fer política de baix cap a 
dalt, escoltant els sectors involucrats .

En aquesta estratègia de l’hidrogen renovable han partici-
pat, ho van participar, trenta empreses i entitats industrials 
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amb el suport tècnic de l’Institut Tecnològic d’Energia, 
als que hem de donar sempre suport, perquè els insti-
tuts tecnològics són fonamentals per a tirar endavant polí-
tiques innovadores, i que, per tant, el que pretenem amb 
aquesta estratègia és donar els primers passos perquè 
augmente –i van augmentant– el nombre d’empreses i 
activitats i sectors implicats en esta energia renovable. 
Del que es tracta també és de consolidar un ecosistema 
local tecnològicament competitiu en la cadena de l’hidro-
gen verd. Aquesta estratègia incorpora accions en tota la 
cadena de valor de l’hidrogen, des de la seua producció 
fins a la demanda final, passant pel transport, distribució i 
magatzematge .

Per altra banda, també he de dir-li que ja vam signar i partici-
par en la constitució d’un consorci per hidrogen verd per a la 
descarbonització de la mobilitat a Alacant, concretament ara 
fa un any. I per a 2023 li puc dir que ja van a dur-se a terme 
projectes concrets com la implantació d’una planta d’hidro-
gen verd en Fertiberia, concretament a Sagunt; el projecte 
Orange.Bat, primera planta pilot per a la transició del gas 
natural per l’hidrogen verd a la indústria del taulell, la indús-
tria ceràmica, amb molts altres projectes . I nosaltres, doncs, 
també no parem, no? Estem treballant la ruta del biogàs, 
com vosté molt bé ha dit, que anirem implementant poquet 
a poquet.

I, per tant, estem en esta línia de seguir treballant en les 
energies renovables i, com veu, amb rigor, amb planifica-
ció, amb participació, amb innovació i investigació continua. 
Segur que treballant d’esta manera guanyarem celeritat en la 
implantació de les energies renovables en general, i, com no, 
de l’hidrogen verd en particular

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Senyories, avançarem a la penúltima pregunta de control, 
que és la número 1.724, que formula l’il·lustre diputat Carlos 
Gracia, al conseller d’economia sostenible sobre el sector 
ceràmic .

El senyor Gracia Calandín:

Moltes gràcies, president .

Buenas tardes ya, conseller .

Bueno, el desorbitado coste de la energía, también de las 
materias primas, el sobrecoste que a día de hoy tiene que 
pagar el sector cerámico por esos derechos de emisión de 
CO2, hacen que el sector azulejero de Castellón se encuen-
tre en una situación más que delicada, que al final se está 
traduciendo en cierres y en expedientes de regulación de 
empleo .

Usted es el responsable de empleo y sabe que son más 
de sesenta ERTE, más de siete mil trabajadores los que se 

han visto afectados. Por decir algunos nombres: Todagres, 
Azulejera Alcorense, Grespania, Halcón…, en fin, una situa-
ción extraordinaria y muy preocupante . Y convendrá 
conmigo en que, ante situaciones extraordinarias, solucio-
nes extraordinarias, o respuestas extraordinarias, para un 
sector que, además, tiene un peso específico importante en 
la economía valenciana, y, por supuestísimo, en la provincia 
de Castellón, soluciones a nivel nacional pero también solu-
ciones a nivel autonómico .

La realidad es que, a nivel nacional, ya lo he dicho en la 
intervención, en la pregunta de interés general, el señor 
Sánchez ha hecho más bien poco; de hecho, la patronal 
denunciaba el otro día que la falta de ayudas contunden-
tes a la industria cerámica está conduciendo a una pérdida 
brutal de competitividad. Y no está ocurriendo lo mismo en 
sectores cerámicos de nuestro entorno como el de Italia, 
que también se están viendo sometidos a esa subida de los 
costes del gas, porque, por ejemplo, el gobierno Italia sí que 
les subvenciona un incremento en un 40 %, ese incremento 
en las facturas del gas.

Luego, hay una falta de apoyo a la cogeneración, que no 
hay que olvidar que desempeña un papel fundamental en 
esa eficiencia energética, una falta de apoyo que además 
se traduce en que el gobierno es tremendamente pere-
zoso y, por ejemplo, lleva más de un mes que no ha publi-
cado las retribuciones a las plantas de cogeneración. A esto 
se suman reivindicaciones históricas; yo recuerdo hace dos 
años, su grupo apoyó una iniciativa del mío en la que exigía-
mos al Gobierno de España el estatuto de los consumido-
res gasointensivos, y el señor Sánchez no ha hecho abso-
lutamente nada. Ayer, al PSPV se lo volví a pedir en una 
PNL que firmaban en solitario, veremos a ver, pero, desde 
luego, al final, como yo decía antes, tarde, mal y poco. Con 
lo cual, nos queda saber qué va a hacer la Generalitat, y la 
Generalitat, por lo pronto, lo que sabemos es que estamos 
con el proyecto de ley de cambio climático, que van a ser 
más impuestos para el sector cerámico .

Y, luego, claro, las declaraciones del señor Puig, después 
de la mesa, el día 18, dice: «Puig se encomienda a Madrid 
para las respuestas excepcionales» . Claro, se encomienda 
a Madrid como el que se encomienda a San Isidro para 
que llueva. Yo, claro, mucha fe cuando el señor Puig va a 
Madrid pues no tengo, yo no sé usted, yo creo que tampoco 
porque, claro, los precedentes son los que son y son poco 
alentadores .

Así que hoy le pregunto, conseller, aprovechando que no 
está el señor Illueca para erigirse en portavoz de indus-
tria, ¿cuál es el plan de la conselleria de industria, conseller? 
¿Cuál es la estrategia valenciana para que las ayudas que 
espera el sector lleguen de manera urgente antes de que sea 
demasiado tarde? ¿Alguien va a dar la cara por el sector en 
Madrid? ¿Alguien va a decirles que nuestro sector cerámico 
no aguanta más o seguimos a la espera de que la ministra 
encuentre un hueco en su agenda?

Los ERTE y los despidos alcanzan más de la mitad de los 
trabajadores, hoy le pregunto, ¿qué medidas se están 
tomando desde su conselleria, que es la de industria, para 
frenar esta tendencia?

Moltes gràcies, president . (Aplaudiments)


